

CURRICULUM VITAE

MONIKA LINNE

CONTACT INFORMATION

RWI - Leibniz Institute for Economic Research

Research Data Center Ruhr (FDZ Ruhr)

Hohenzollernstr. 1-3

45128 Essen

Germany

Fon: +49 201 81 49-267

Fax: +49 201 81 49-200

Monika.Linne@rwi-essen.de

PROFESSIONAL EXPERIENCE

Since 2022	RWI – Leibniz Institute for Economic Research, Research Data Manager, Research Data Centre Ruhr
2021-2022	GESIS – Leibniz Institute for the Social Sciences, Researcher at Data Services for the Social Sciences (DSS)
2019-2021	University of Cologne, Researcher at the Cologne Competence Center for Research Data Management (C ³ RDM)
2018-2019	ZBW – Leibniz Information Centre for Economics, Scientific Advisor for the GO FAIR Initiative
2010-2017	GESIS – Leibniz Institute for the Social Sciences, Researcher at the Data Archive for the Social Sciences
2008-2010	Project Manager for Media Analysis at Unicepta GmbH
2006-2008	Project Coordinator at Agency Schmitt & Paradies

EDUCATION

1999-2006	Magistra Artium, Sociology, Albertus Magnus University of Cologne
-----------	---

PROJECTS

In progress

2020-2025	KonsortSWD - As part of the National Research Data Infrastructure (NFDI), KonsortSWD is expanding its services for research with data in the social, educational, behavioral and economic sciences.
2022-2023	STUDI-INFO: Auswirkungen eines Informationstreatments auf Lernintensität und Studienabbruch von Bachelorstudierenden
2022-2024	„Untangled“ - Die Auswirkungen des technologischen Wandels, der Globalisierung und des demographischen Wandels entflechten, um den gemeinsamen Wohlstand in Europa zu fördern
2022-2024	Multilinguale Informations-App für Eltern von Grundschulkindern in NRW

Journal Article

Drefs, Ines, Monika Linne, and Klaus Tochtermann. 2018. "FAIRe Forschung: Wie wissenschaftliche Bibliotheken den Herausforderungen von Open Science begegnen." *BuB – Forum Bibliothek und Information* 2018 (70, 11): 636-639.

Linne, Monika, and Uwe Jensen. 2017. "Präsentation und Live-Demo von SowiDataNet – Fachrepositorium für sozial- und wirtschaftswissenschaftliche Forschungsdaten." *Information - Wissenschaft & Praxis : IWP* 68 (2-3): 185-188. <https://doi.org/10.1515/iwp-2017-0033>.

Linne, Monika, and Wolfgang Zenk-Möltgen. 2017. "Strengthening institutional data management and promoting data sharing in the social and economic sciences." *Liber Quarterly* 27 (1): 58-72. doi: <https://doi.org/10.18352/lq.10195>.

Droß, Patrik, and Monika Linne. 2016. "Sicheres und einfaches Data Sharing mit SowiDataNet: dokumentieren – veröffentlichen – nachnutzen." *Bibliotheksdienst* 50 (7): 649-660. doi: <https://doi.org/10.1515/bd-2016-0079>.

Contributions to Collected Volumes

Linne, Monika, Ines Drefs, Nora Dörrenbächer, Pascal Siegers, and Mathias Bug. 2021. "GO FAIR und GO CHANGE: Chancen für das deutsche Wissenschaftssystem." In *Praxishandbuch Forschungsdatenmanagement*, edited by Markus Putnings, Heike Neuroth, and Janna Neumann, 215-238. Berlin: de Gruyter. doi: <https://doi.org/10.1515/9783110657807-013>.

Linne, Monika, Constanze Curdt, Jens Dierkes, and Sonja Kloppenburg. 2020. "Das Konzept für ein FDM-Kompetenznetzwerk an der Universität zu Köln." In *E-Science-Tage 2019: Data to Knowledge*, edited by Vincent Heuveline, Fabian Gebhart, and Nina Mohammadianbisheh, 202-204. Heidelberg: heiBOOKS.

Zenk-Möltgen, Wolfgang, and Monika Linne. 2013. "datorium - ein neuer Service für Archivierung und Zugang zu sozialwissenschaftlichen Forschungsdaten." In *Beiträge des Workshops „Digitale Langzeitarchivierung“ auf der Informatik 2013*, nestor edition, Sonderheft 1, 14-22. urn: <urn:nbn:de:0008-2014012419>. <http://files.d-nb.de/nestor/edition/Sonderheft1-Informatik2013.pdf>.

Zenk-Möltgen, Wolfgang, and Monika Linne. 2013. "datorium – ein neuer Service für Archivierung und Zugang zu sozialwissenschaftlichen Forschungsdaten." In *Proceedings der INFORMATIK 2013. Informatik angepasst an Mensch, Organisation und Umwelt. Lecture Notes in Informatics. Koblenz, 16.-20. September 2013*, edited by Matthias Horbach, 579 - 591. Bonn: Köllen Druck+Verlag GmbH.

Linne, Monika. 2013. "Sustainable data preservation using datorium: facilitating the scientific ideal of data sharing in the social sciences." In *Proceedings of the 10th International Conference on Preservation of Digital Objects*, edited by José Borbinha, Michael Nelson, and Steve Knight, 150-155. Lisbon: Biblioteca Nacional de Portugal. http://purl.pt/24107/1/iPres2013_PDF/Sustainable%20Data%20Preservation%20using%20datorium%20%E2%80%93%20facilitating%20the%20Scientific%20Ideal%20of%20Data%20Sharing%20in%20the%20Social%20Sciences%20.pdf.

Discussion Papers

Hoffstätter, Ute and Monika Linne. 2022. Datenzugang. Einführung in das Thema Zugang zu Daten der Sozial-, Verhaltens-, Bildungs- und Wirtschaftswissenschaften in Forschungsdatenzentren (1.0.0). Zenodo. <https://doi.org/10.5281/zenodo.7347064>

Schallaböck, Jan, Ute Hoffstätter, Daniel Buck, and Monika Linne. 2022. *Mustervertrag Datennutzung KonsortSWD (1.0.0): Erläuterungen und rechtliche Fragen*. <https://doi.org/10.5281/zenodo.5828114>.

Helling, Patrick, Rau, Felix, Linne, Monika, Dierkes, Jens, Jetten, Mijke, Walek, Anna, & Szuflita-Żurawska, Magdalena. 2022. The Importance of Demand and Environment for Defining and Establishing the Role of Data Stewards. International FAIR Convergence Symposium. <https://doi.org/10.5281/zenodo.6511185>.

Jensen, Uwe, and Monika Linne. 2017. *SowiDataNet - Metadatenchema Version 1.0*. GESIS Papers 2017|28. urn: <urn:nbn:de:0168-ssoar-54975-1>.

Zenk-Möltgen, Wolfgang, and Monika Linne. 2014. *Metadatenchema zu datorium - Data Sharing Repository*. GESIS - Technical Reports 2014/03. Köln: GESIS. http://www.gesis.org/fileadmin/upload/forschung/publikationen/gesis_reihen/gesis_methodenbericht_e/2014/TechnicalReport_2014-03.pdf.

CONFERENCE AND WORKSHOP PRESENTATIONS

- 2022 Linne, Monika, and Patrick Helling. "Coffee Lecture: GO FAIR - GO UNITE! Aktuelle Herausforderungen im Forschungsdatenmanagement gemeinsam lösen." Universität Hildesheim, Konstanz.
- 2021 Linne, Monika. "GO UNITE! German Chapter of the GO FAIR Data Stewardship Competence Center Implementation Network (DSCC-IN)." FAIR Festival 2021: Advancing Data and Science, GESIS (online), Munich, 22.06.2021.
- 2020 Linne, Monika, and Jens Dierkes. "Establishing a data steward concept at the University of Cologne by C³RDM and NFDI⁴Health / GO UNI." International FAIR Convergence Symposium 2020 (GO FAIR, CODATA), 03.12.2020.
- 2020 Linne, Monika, and Jens Dierkes. "Forschungsdatenmanagement: Wieso - weshalb - warum?" Bibliotrends, USB Köln, 06.02.2020.
- 2019 Curdt, Constanze, Jens Dierkes, Monika Linne, Jasmin Schenk, Monica Valencia-Schneider, Patrick Helling, and Jonathan Blumtritt. "Forschungsdatenmanagement als gemeinsame Herausforderung am Beispiel C³RDM und DCH an der Universität zu Köln." DINI/nestor Workshop - "Strukturen entwickeln: Organisation und Governance für lokale FDM-Services" in Kooperation mit dem BMBF-geförderten Projekt "Forschungsdatenmanagement in Kooperation", 03.04.2019.
- 2019 Linne, Monika. "Founding an Implementation Network 'RDM Competence Centers'." GO CHANGE Workshop, Frankfurt, 19.06.2019.

- 2018 Zenk-Möltgen, Wolfgang, Monika Linne, and Jonas Recker. "Facilitating research data access: Supporting data management and curation with community driven solutions." IASSIST, Montreal, 30.05.2018.
- 2018 Linne, Monika. "Fair Research Data and Metadata in Economics." Fachdialog zum Forschungsbedarf im Bereich Digitalisierung: Methoden, Daten und Analysen, Berlin, 08.12.2018.
- 2018 Linne, Monika. "GO FAIR: Eine länder- und disziplinübergreifende Initiative zur Verbesserung der Auffindbarkeit, Zugänglichkeit, Interoperabilität und Wiederverwendbarkeit von Forschungsdaten." Open Access Tage, Graz, 24.09.2018.
- 2018 Linne, Monika. "GO FAIR: Eine länder- und disziplinübergreifende Initiative zur Verbesserung der Auffindbarkeit, Zugänglichkeit, Interoperabilität und Wiederverwendbarkeit von Forschungsdaten." Getting Started: Leibniz in der Nationalen Forschungsdateninfrastruktur (NFDI), Berlin, 04.10.2018.
- 2018 Linne, Monika. "GO FAIR: Cross-national and Interdisciplinary Initiative for the Enhancement of the Findability, Accessibility, Interoperability and Reusability of Research Data." Beilstein Open Science Symposium 2018: Making Science FAIR, Rüdesheim, 09.10.2018.
- 2018 Linne, Monika. "GO FAIR-Initiative. Kulturwandel im Gesundheitswesen? Anreize und Hürden beim Data Sharing." Medizininformatik-Initiative, Kaiserin-Friedrich-Stiftung, Berlin, 19.04.2018.
- 2018 Linne, Monika. "How and why to GO FAIR: Eine länder- und disziplinübergreifende Initiative zur Verbesserung der Auffindbarkeit, Zugänglichkeit, Interoperabilität und Wiederverwendbarkeit von Forschungsdaten." 19. DINI-Jahrestagung: Open Science - Digitaler Wandel in Forschung und Lehre, Bielefeld, 11.11.2018.
- 2017 Löwe, Peter, Monika Linne, and Ralf Toepfer. "SowiDataNet: A Research Data Infrastructure for Social Sciences and Economics." Digital Infrastructures for Research 2017, Brüssel, 01.12.2017.
- 2016 Linne, Monika. "Improving research data sharing by addressing different scholarly target groups: individual researchers, academic institutions, or scientific journals." Embracing the 'Data Revolution': Opportunities and Challenges for Research, International Association for Social Science Information Services and Technology - IASSIST, Bergen, Norwegen, 02.06.2016.
- 2016 Linne, Monika. "SowiDataNet – A User-Driven Repository for Data Sharing and Centralizing Research Data from the Social and Economic Sciences in Germany." Liber Annual Conference 2016: Libraries Opening Paths to Knowledge, Helsinki, 30.06.2016.
- 2015 Linne, Monika. "SowiDataNet: Counteracting the Growing Disparity of the Data Landscape in the Social and Economic Sciences in Germany." ESRA 2015: 6th Conference of the European Survey Research Association, Island, 14.07.2015.

- 2015 Linne, Monika. "SowiDataNet - Bringing Social and Economic Research Data Together." IASSIST 2015: Bridging the Data Divide: Data in the International Context, Minneapolis, 05.06.2015.
- 2014 Linne, Monika. "datorium: Das neue Data Sharing Repository zur Veröffentlichung und Nachnutzung von sozialwissenschaftlichen Forschungsdaten." 3. Verlegertreffen, Köln.
- 2014 Linne, Monika, and Ralf Toepfer. "SowiDataNet: Aufbau eines Forschungsverbundes für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Open-Access-Tage 2014, Köln, 09.09.2014.
- 2014 Linne, Monika. "SowiDataNet: Forschungsdatenverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Deutsches Institut für Wirtschaftsforschung (DIW), Berlin, 23.06.2014.
- 2014 Linne, Monika. "Research data management with datorium." GESIS Workshop: Introduction to Research Data Management for Social Scientists.
- 2013 Zenk-Möltgen, Wolfgang, and Monika Linne. "datorium - ein neuer Service für Archivierung und Zugang zu sozialwissenschaftlichen Forschungsdaten." Informatik 2013 - Workshop "Digitale Langzeitarchivierung - Herausforderungen bei der Übernahme, Aufbewahrung und Archivierung digitaler Objekte". 43. Jahrestagung der Gesellschaft für Informatik e.V. (GI), Koblenz.
<http://www.langzeitarchivierung.de/Subsites/nestor/DE/Veranstaltungen/TermineNestor/informatik2013.html>.
- 2013 Linne, Monika. "Research data management with datorium: Filling a gap by developing a data sharing repository at GESIS - Leibniz Institute for the Social Sciences." International Association for Social Science Information Services & Technology (IASSIST) 2013, Köln. <http://prezi.com/endainakfmgmb/research-data-management-with-datorium/>.
- 2013 Linne, Monika. "Research data management with the data sharing repository DATORIUM: The various ways scientists benefit from data sharing." ESRA 2013: 5th Conference of the European Survey Research Association, Ljubljana.
http://prezi.com/7zcdapia8vf/?utm_campaign=share&utm_medium=copy&rc=exoshare.
- 2013 Linne, Monika. "Sustainable data preservation using datorium: Facilitating the scientific ideal of data sharing in the social sciences." International Conference on Preservation of Digital Objects (iPRES 2013), Lissabon.
<http://prezi.com/ae2htj8sj1ef/sustainable-data-preservation-using-datorium/>.
- 2012 Linne, Monika. "Registrierung und Archivierung von sozialwissenschaftlichen Forschungsdaten - zwei Beispiele für eine leistungsfähige Infrastruktur: DATORIUM: Data Sharing und Archivierung von Forschungsdaten." Fortbildungsveranstaltung für Fachreferent/-innen der Sozialwissenschaften, Köln, 07.11.2012 - 08.11.2012.

- 2011 Linne, Monika, Evelyn Brislinger, and Wolfgang Zenk-Möltgen. "Benefits of structured DDI metadata across the data lifecycle: the STARDAT project at the GESIS Data Archive." ESRA 2011: 4th Conference of the European Survey Research Association, Lausanne.
http://surveymethodology.eu/media/files/ESRA_Conference_2011_Programme_Book_1.pdf.
- 2012 Linne, Monika, Wolfgang Zenk-Möltgen, and Alexander Mühlbauer. "The STARDAT project: Integrating DDI tools at the GESIS Data Archive." 2nd Annual European DDI Users Group Meeting, 08.12.2010. Utrecht.
http://www.iza.org/conference_files/eddi10.

COMMITTEE, NETWORK AND WORKING GROUPS

- Since 2022 Research Data Working Group of the Leibniz Association (AK Forschungsdaten)
- Since 2022 Committee for Data Access of the German Data Forum (FDI-Ausschuss, RatSWD)
- Since 2022 German National Research Data Infrastructure association e. V. (NFDI)
- Since 2022 NFDI Section Ethical, Legal and Social Aspects (ELSA)
- Since 2020 UAG Training/Education of the DINI/nestor Working Group Research Data
- Since 2019 GO UNITE – National Chapter of the GO FAIR Implementation Network “Data Stewardship Competence Centers” (DSCC-IN)
- 2021 Eco Soc – GO FAIR Implementation Network of the German Data Forum (RatSWD)

REVIEW ACTIVITY

- 2022 IASSIST 2023: International Association for Social Science and Information Service & Technology - Diversity in Research: Social Justice from Data.
- 2021 FORGE 2021: Forschungsdaten in den Geisteswissenschaften - Mapping the Landscape - Geisteswissenschaftliches Forschungsdatenmanagement zwischen lokalen und globalen, generischen und spezifischen Lösungen.
- 2019 SFB/Transregional Collaborative Research Centre (TRR) 291: Understanding, modeling and modulating mechanisms of recovery in affective and non-affective psychoses. INF-Projekt: Data Management and Dissemination.

ORGANISATION

- 2022 Henzel, Katrin and Monika Linne. "GO UNITE!-Workshop: Barrierefreiheit und Inklusion im Forschungsdatenmanagement." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 26.10.2022.
- 2022 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "GO UNITE!-Frühjahrsworkshop." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 28.04.2022.

- 2022 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "GO Unite!-Workshop: Konzepte zur Durchführung & Protokollierung von Beratungsgesprächen im FDM." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 05.05.2022.
- 2022 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "GO Unite!-Workshop: Muster in FDM-Bedarfen – Versuch einer formalen Beschreibung von FDM-Bedarfsstrukturen." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 12.05.2022.
- 2021 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "GO UNITE! Autumn Workshop." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 21.10.2021.
- 2021 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "Strategie-Meeting des GO FAIR Implementation Networks GO UNI ." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 11.02.2021.
- 2021 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "Was ist was? – Entwicklung eines formalen Beschreibungsmodells für Service- und Bedarfsstrukturen im Forschungsdatenmanagement." GO FAIR/GO UNITE! Workshop (Online), 07.07.2021.
- 2020 Linne, Monika, Patrick Helling, and Anja Busch. "GO UNI Kick-Off Meeting (Online Workshop): German chapter of the GO FAIR-Data Stewardship Competence Center." GO UNI Kick-Off Meeting , 08.10.2020.
- 2018 Linne, Monika. "GO BUILD - GO TRAIN - GO CHANGE: Mitwirkungspotenziale für deutsche Fachcommunities." Nationaler GO FAIR-Workshop, Haus der Leibniz-Gemeinschaft, Berlin, 19.09.2018.
- 2017 Linne, Monika. "Präsentationsveranstaltung von SowiDataNet: Forschungsverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Deutsches Institut für Wirtschaftsforschung (DIW), Berlin, 10.02.2017.
- 2016 Linne, Monika. "4. Interimsworkshop SowiDataNet: Forschungsverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." GESIS - Leibniz-Institut für Sozialwissenschaften, Köln, 28.01.2016 - 29.01.2016.
- 2016 Linne, Monika. "5. Interimsworkshop SowiDataNet: Forschungsverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." ZBW – Deutsche Zentralbibliothek für Wirtschaftswissenschaften – Leibniz-Informationszentrum Wirtschaft, Hamburg, 23.06.2016 - 24.06.2016.
- 2016 Linne, Monika. "6. Interimsworkshop SowiDataNet: Forschungsverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Wissenschaftszentrum Berlin für Sozialforschung (WZB), Berlin, 14.11.2016 - 15.11.2016.

- 2015 Linne, Monika. "2. Interimsworkshop SowiDataNet: Forschungsdatenverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." ZBW – Deutsche Zentralbibliothek für Wirtschaftswissenschaften – Leibniz-Informationzentrum Wirtschaft, Hamburg, 13.05.2015.
- 2015 Linne, Monika. "3. Interimsworkshop SowiDataNet: Forschungsdatenverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Wissenschaftszentrum Berlin für Sozialforschung (WZB), Berlin, 01.10.2015 - 02.10.2015.
- 2014 Linne, Monika. "1. Interimsworkshop SowiDataNet: Forschungsverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." GESIS - Leibniz-Institut für Sozialwissenschaften, Köln, 24.10.2014.
- 2014 Linne, Monika. "Kickoff-Meeting von SowiDataNet: Forschungsverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Wissenschaftszentrum Berlin für Sozialforschung (WZB), Berlin, Berlin, 22.04.2014.
- 2014 Linne, Monika. "Projektworkshop zur Anforderungsanalyse von SowiDataNet: Forschungsdatenverbund für Sozial- und Wirtschaftswissenschaften: Infrastruktur für die eigenständige Archivierung und Distribution quantitativer Forschungsdaten der Sozial- und Wirtschaftswissenschaften." Deutsches Institut für Wirtschaftsforschung (DIW), Berlin, Berlin, 23.06.2014.

LANGUAGE PROFICIENCY

German	Native language
English	Fluent at professional level
Spanish	Basic knowledge